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 المستخلص

             

 ريبةةمز بأخيز  هةةن يةك  ةةكر      ييينهيةة   ةل    ةة رحركية  مييكنييكيةة  يكةةميم ت ةيينة     ةة  

يم در  يهن طي ين كي نعل  حندى   ريب   ل متمد   يم د    طحي    يشط   ل   م ط م  تلمكمز 

   رت  يئمي  ميركيةز ة يخيل ةد 04  ل  04  ينئل  ل يدى يم درتنة   حر رة ييرم ح ينبيم 

  يةم د  .متد  م يعةدل   ي نعةل يةزد د بزيةندة هيدرمك ةيد    ةمديمم .يم هيدرمك يد    مدميم

كيةن . يينة ينيم        ةل   يحلةمل  ي يخدي  يعيل علل ثبنة ت  (   يي ل)  يشط      طحي 

   .مهيدرمك يد    مديمم علل يعةدل   ي نعةل أثير كل يم يركيز       م   كرينةيم در    ي

ة ح ةن  طنقةن يةم أي ةن. قيرح ييكنييكي   لي نعل بحية  يييشةل يةك يعةدل   ي نعةل   عيلةلإيم م

ت ةةةيينة     ةةة    ييكميةةة  بم  ةةةط    ييكرم ةةةكم    ة ح ةةة كيةةةن.   ييشةةةيط  هةةةفة   ي ةةةنع ة

 . لا كيرميل م  طرق   طي ي   لاخرى
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Abstract 

 

 The kinetics and mechanism of the formation of silver nanoparticles (AgNPs) by 

reduction with ribose and glucose were studied spectrophotometrically under pseudo-

first-order condition in aqueous micellar media over 45 – 60 
o
C and variety of [OH

-
] 

range. The rate of reaction increases with increasing of the [OH
-
].  

Cetyltrimethylammoniuom bromide (CTAB), sodium dodecyl sulphate (SDS) were 

used as stabilizer for the formed silver nanoparticles. The Effect of [Ag
+
], [sugar], 

[NaOH] and [micelles] on the reaction rate was investigated. The proposed 

mechanism is derived which is consistent with the experimental rate law. 

Thermodynamic activation parameters were calculated. The particle size of silver sols 

was characterized by the transmission electron microscopic (TEM), SEM and physio-

chemical and spectroscopic methods. 


